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A gabonafélék és az olajos magvak piacán sú|yos zavar van
Magyarországon, hónapok óta áll a hazai piac, kja ,,Teljes
kiszolgáltatottságban a termelők" című közleményében a Me-
zőgazdasági Szövetkezők és Termelők Országos Szövetsége. A
MOSZ azt írja, egyre fogy a levegő a termelők körül,

Tavasszal meg kellene kezdeni a szántóföldi munkálatokat,
amit a gazdálkodók súlyos pénzügyi gondjai akadályoznak. En-

nek egyik fő oka, hogy nem tudják eladni a betárolt gabonát, A
költségeik megnőttek, de a piac többi szereplője ukrán szemes
terményekből készletezett be.

Az árak30-40 százalékkal alacsonyabbak a fél éwel ezelőt-
tinél, Az őszi betakarítást követően ugyan a világpiaci árak is
csökkentek, de a belföldi árak még az EU-s árszínvonaltól is
elmaradnak az olcsó ukrán gabona miatt.

Az óriási tavalyi aszály és a költségnövekedés miatt a terme-
lők elvesztették biztonsági tartalékaikat, a gazdák többségének
likviditási problémája Van. A tervezett bevételt nem tudják re-
alizálni és a hitelképességük is romlott, emiatt ez a gazdasági
év nem sok eredményt ígér nekik, Aki hajlandó volt nyomott
áron értékesíteni terményét, annak a bevétele nem fedezi az
optimális mennyiségű inputanyagok költségét, pedig csak az
garantál stabil hozamot.

ldén hektáronként 450-500 ezer
forint a termelési költség, bérleti
díjak nélkül. Kilencvenezer forint/
tonnás búzaár mellett egyértel-
műen nem éri meg termelni, mert
még átlagos időjárás esetén is
veszteséges lesz. Az ellenőrzés
nélkül beáramló ukrán gabona mellett már az is kérdéses,
hogy egyáltalán eladható lesz-e az új termés.

llyen körülmények között már a magyar Stratégiai Terv
válIalásai is veszélybe kerülnek. Az Agrárminisztérium terve
szerint a bruttó hozzáadott értéknek 53 százalékkal, az ex-
portnak 57 százalékkal kellene nőnie ebben a kö|tségvetési
ciklusban.

Azonnali tagállami és uniós intézkedésre van szükség a

termelők védelme érdekében, hogy ne érje őket további vesz-
teség. Gondoskodni kell az élelmiszer-biztonságról, a bejövő
importnak minden szempontból meg kell felelnie a minőségi
követelményeknek.

Ezek a létfontosságú döntések 150 ezer termelőt és 1 millió
földtulajdonost érintenek. A termelők türelme és lehetőségei
egyre fogynak, írja közleményében a MOSZ.

1125 Budapct, htenheg},i út 59-6l.

Agrártudományi doktoranduszok szimpóziuma
Az agrárképzést nyújtó magyar felsőoktatási intézmények csaknem
90 PhD-hallgatója mutatta be kutatási eredményeit február végén a
Magyar Agrártudományi Doktoranduszok Szimpóziu mán, a Debrece-
ni Egyetem Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezetgaz-
dálkodási karán.

A szimpózium keretében tartott kerekasztal-beszélgetésen az ag-
rártudományi doktori képzésben résztvevők helyzetét is tárgyalták.
Mint elhangzott, nemcsak az egyetemi tudományos utánpótlásnak
képezik részét a PhD-hallgatók, Amerikában például a PhD fokozattal
rendelkezők 80 százalékát a magánszektorban alkalmazzák, a vállala-
tok kutatási és fejlesztési céljainak megvalósítására,

A magyar vállalati szektorban viszont még nem alakult ki az
elemző-kutató szemlélettel rendelkezők helye, pedig a Phd-képzé-
sek résztvevői az általuk kutatott tudományterület és téma mellett
különleges problémamegoldó képességre tesznek szert, ami sokat
segíthet az agrárvállalkozásoknak is. A PhD-képzés során szerzett
tudást akkor lehetne a legjobban kamatoztatni, ha a képzést az
egyetemek és az ipar közösen szerveznék,

A helyzet értékelése során elhangzott még, hogy az oktatási és
politikai döntéshozóknak megoldást kellene találni az alacsony,
havi 140 ezer forintos ösztöndíj emelésére. Megoldandó továbbá,
hogy a 2+2 évig tartó PhD-képzés alatt a hallgatókat a bankok nem
tekintik hitelképesnek, és hogy ezek az évek kiesnek a nyugdíjszá-
mításból,

Felmerült még, hogy minden tudományterületre egységesen
ugyanaz az állami finanszírozási séma vonatkozik, ami a laborigé-
nyes kutatómunka esetében nagy hátrány. Vagyis ha egy témaveze-
tő nem tud plusz pályázati vagy vállalati forrást előteremteni, akkor
szinte lehetetlen az érdemi kutatómunka, pedig az egyre gyorsab-
ban változó világunkban nagy szükség volna új eredményekre és

Gálfi Péter (Árq, uelyes Lojos (MATE), Pepó péter (DE) és Szabó
Péter (MATE)

Kiadónk és Iapunk, a Magyar Mezógazdaság fontosnak tartja az
agrárkutatási eredmények szélesebb közönséggel va|ó megismerte-
tését, és ennek jegyében különdílat és publikációs lehetőséget aján-
lottunk fel a szimpózium doktoranduszainak, A szakmai bizottság a

következő hal|gatókat és témákat tartotta érdemesnek a dtjra:
. Mag Patrik: PK/PD-analizis a sertésegészségügyben;
, Balózs Réko; Pannonméh-áIlományok genetikai osszetételének és
diverzitásának vizsgálata moleku|áris markerekke|;

. Nagy Vivien: Brewers' spent grain biscuit development - a potentiaI
source of fiber?

. Honfy Veronika: Agrárerdészeti köztes termesztési rendszerek ho-
zamvizsgá latai és a földegyenérték-a rá ny meghatározása;

, Sza l o i-Vaj d a Sa ro lta : A Szentendrei-sziget szá ntóföldi növényvédő-
szer-fel haszná |ásána k vizsgálata;

. Juhósz Csqba: Zöldítő növényekben végzett gyomfe|véteIezés ered-
ményei;

. Ósz Aletta: Különböző é|őhelyek megporzókozösségeinek elemzése
A kutatásokat folyamatosan közöljük lapunk következő számaiban.

megoldásokra.

14 MMG | 2023. MÁRclus B.

A kerekasztal-beszélgetés résztvevői: Csernoch Ldszló (DE),
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